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V. S P R A W Y  O R G A N I Z A C Y J N E  
T O W A R Z Y S T W A

Michał F idelu s

KRAJOWY ZJAZD DELEGATÓW TOWARZYSTWA LITERACKIEGO 
IM.ADAMA MICKIEWICZA W PIOTRKOWIE TRYBUNAISKIM

28 września 1968 roku, w drugim dniu Krajowego Zjazdu Dele
gatów Towarzystwa L iterack iego  im. Adama Mickiewicza w Białym
stoku, zapadła d ecy z ja , że następny statutowy Zjazd Delegatów 
Oddziałów zorganizowany zostanie za dwa la t a  w Piotrkowie Try
bunalskim. D elegaci najmłodszego wówczas w k ra ju  piotrkowskiego 
Oddziału Towarzystwa p rzek azali tę  wiadomość miejskim władzom 
partyjnym i  administracyjnym oraz re d a k c ji "Gazety Ziemi P io tr
kowskiej” , która w numerze pisma z dnia 10 października 1968 r .  
informowała, że :

"Na Zjeździe w Białymstoku zapadła decyzja , która stanowi 
duże wyróżnienie naszego m iasta -  Piotrkowa Trybunalskiego. 
Piotrków będzie w 1970 roku miejscem kolejnego Krajowego Zjazdu 
Towarzystwa” .

Członkowie Zarządu Oddziału Towarzystwa w Piotrkowie Trybu
nalskim długo zastan aw iali s i ę  nad tym, aby Zjazd Delegatów Od
działów , który ma odbyć s ię  po raz pierwszy w m ieście powiato
wym, wypadł nie gorzej niż poprzednie tego rodzaju  imprezy lo 
kalizowane dotąd w m iastach wojewódzkich, posiadających  wyższe 
uczeln ie i  będących ośrodkami naukowymi.Zarząd Oddziału, p rz e j
mując sam ro lę  organizatora Zjazdu, zwrócił s ię  z prośbą o ma
te r ia ln ą  pomoc do Wydziału Kultury Prezydium Wojewódzkiej Rady 
Narodowej w Lodzi, Prezydium M ie jsk ie j Rady Narodowej w P io tr
kowie, Zarządu Oddziału Powiatowego Związku Nauczycielstwa Pol
skiego i  red ak c ji "Gazety Ziemi P iotrkow skiej” . Zaproszone do
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współpracy in sty tu c je  państwowe i  społeczne zadeklarowały po
moc m aterialną i  traktow ały imprezę jako swoją własną.Nad ca
ło ś c ią  poczynań czuwał Zarząd Główny Towarzystwa informowany 
na bieżąco o przygotowaniach do Zjazdu. Rolę głównego koordy
natora p rz e ją ł  dr Michał F id e lu s.

Zebranie Zarządu Oddziału Towarzystwa, poświęcone omówie
niu czynności przygotowawczych do Zjazdu, odbyło s ię  dnia 21 
styczn ia 1970 roku. W zięli w nim udział p rzedstaw icie le  władz 
partyjnych i  adm inistracyjnych Piotrkowa Trybunalskiego,a Za
rząd Główny reprezentował dr Ryszard Górski, który przekazał 
inform ację, że na s e s ję  naukową przewidziany je s t  do wyboru 
jeden z dwóch tematów: "L ite ra tu ra  Młodej P o lsk i z perspekty
wy roku 1970" lub "Wybitni poeci polscy  XX w ieku".Podjęto de
cy z ję , że tematem s e s j i  będzie l i te r a tu r a  Młodej P o lsk i.U sta
lono też o rien tacy jn ie , że Zjazd Delegatów odbędzie się w dn. 
25-27 września 1970 roku. S e s ję  naukową postanowiono zorgani
zować w Domu N auczyciela, a część organ izacyjną, t j .  sprawoz
danie z d z ia ła ln o śc i Zarządu Głównego Towarzystwa, dyskusję i  
wybory -  w M ie jsk ie j B ib lio tece  P u blicznej. P rzedstaw icie l 0- 
kręgowego Ośrodka Metodycznego w Lodzi poinformował, że polo
n iś c i  szkół średnich województwa łódzkiego wezmą u d ział w se
s j i  naukowej. Podjęte na zebraniu decyzje Zarząd Główny Towa
rzystwa zaakceptował, przesunął jednak termin Zjazdu na 2-4 
październ ika.

W dniu 3 lu tego 1970 roku d e legac ja  Zarządu Oddziału To
warzystwa w Piotrkowie zo sta ła  p rzy ję ta  przez przewodniczące
go Prezydium M iejsk ie j Rady Narodowej, mgr Stanisław a Golanow- 
sk iego , który oznajm ił, że władze m iejsk ie  dołożą, w miarę 
swoich m ożliwości, w szelkich sta rań , by Delegaci Oddziałów To
warzystwa cz u li s ię  w Piotrkowie dobrze i  wywieźli z pobytu 
w m ieście miłe wrażenie.

Bezpośrednio przed Zjazdem Zarząd Oddziału odbył dwa zeb
ra n ia , na których omówiono szczegółowo przebieg trzydniowej 
imprezy. W dniu 2 września 1970 roku prezes Zarządu Oddziału 
Towarzystwa w Piotrkow ie, dr Michał F id e lu s, u czestn iczy ł w 
posiedzeniu Prezydium Zarządu Głównego. Podczas obrad przed
staw ił stan  przygotowań do Zjazdu i  omówił przebieg imprez to
warzyszących. Uczestnicy obrad p r z y ję l i  z zadowoleniem przed
stawiony program i  zaakceptowali go jednomyślnie.
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Mieszkańcy województwa łódzkiego z o s ta l i  powiadomieni o 
Zjeździe przez "Głos Robotniczy” w numerze 220 z dnia 16 wrześ
n ia . Szczegółowo opracowany program Zjazdu zo sta ł zaakcepto
wany przez Komitet Wojewódzki PZPR w Łodzi.

Przeważająca większość delegatów i  wszyscy prelegenci przy
b y li  do Piotrkowa w dniu 1 październ ika. Frekwencja na Z jeź- 
dzie była imponująca, p rzy jech a li reprezentanci niemal wszy
stk ich  Oddziałów Towarzystwa w k ra ju , a wśród nich profesoro
wie uniwersytetów, wyższych szkół pedagogicznych, wyższych 
szkół n auczycielsk ich , wykładowcy studiów nauczycielskich  i  
nauczyciele szkół średnich.

W s e s j i  naukowej w dniu 2 października,oprócz uczestników 
z ramienia Towarzystwa, w z ię li u dział przedstaw iciele  woje
wódzkich i  miejscowych władz partyjnych i  adm inistracyjnych, 
a mianowicie: Mieczysław Augustyniak -  zastępca przewodniczą
cego Prezydium Wojewódzkiej Rady Narodowej w Łodzi, Benedykt 
Badek -  I  sek re tarz  Komitetu Miasta i  Powiatu PZPR w Piotrko
wie, mgr Stanisław  Golanowski -  przewodniczący Prezydium Miej
s k ie j  Rady Narodowej w Piotrkow ie, Lucjan Reczek -  sekretarz  
Komitetu M iasta i  Powiatu w Piotrkow ie, mgr Adam F u d a ła -k ie 
rownik Wydziału Kultury Prezydium Wojewódzkiej Rady Narodowej 
w Łodzi.

W imieniu Zarządu Głównego zebranych uczestników Zjazdu 
pow itał w s a l i  widowiskowej Domu Nauczyciela prezes Towarzy
stwa p r o f .dr Ju lia n  Krzyżanowski. W krótkim wystąpieniu przy
pomniał powojenne d z ie je  Towarzystwa i  przekazał pozdrowienia 
przedstaw icielom  Piotrkowa Trybunalskiego od I Wydziału Pol
s k ie j  Akademii Nauk. W okresie  międzyzjazdowym zm arli wybit
n i członkowie i  d z ia łacze  Towarzystwa: p r o f .dr Stanisław  P i
goń, p r o f .dr Leon Płoszew ski, p r o f .dr Jan DÜrr-Durski i  mgr 
Władysław Długosz. Uczestnicy Zjazdu u c z c i l i  ich  pamięć minu
tą  m ilczen ia.

Na przewodniczącego s e s j i  p ro f. Krzyżanowski powołał dr 
Michała F idelusa -  prezesa Oddziału Towarzystwa w Piotrkowie. 
Po ukonstytuowaniu s ię  prezydium s e s j i  zabrał g łos przewodni
czący Prezydium M ie jsk ie j Rady Narodowej mgr Stanisław  Gola
nowski. W swoim przemówieniu przypomniał, jaką ro lę  odegrał 
Piotrków Trybunalski w d zie jach  P o lsk i, zwrócił uwagę na re -
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wolucyjne trad y cje  m iasta w okresie  międzywojennym i  jego o- 
s ią g n ię c ia  gospodarcze i  ku lturalne w Polsce Ludowej. W koń
cowym etap ie  w ystąpienia przekazał w imieniu władz m iejsk ich  
Zarządowi Głównemu Towarzystwa L iterack iego  im. Adama Mickie
wicza medal 750- le c ia  Piotrkowa Trybunalskiego na ręce p ro f, 
dr J.Krzyżanowskiego. Następnie d e legac ja  Towarzystwa złożyła 
wiązanki kwiatów pod ta b lic ą  patrona Domu Nauczyciela dr Teo
f i l a  Wojeńskiego, d z ia łacza  związkowego i  h istoryka l i t e r a t u 
ry , oraz pod t a b lic ą  pamiątkową ku czci pomordowanych nauczy
c i e l i  w czasie  okupacji na teren ie  Piotrkowa i  powiatu p io tr 
kowskiego.

W porze przedpołudniowej w ystąpiło  na s e s j i  trzech  p re le
gentów. Jako pierwszy zabrał g ło s p r o f .dr J.Krzyżanow ski,któ
ry w ygłosił p re lek c ję  p t. "Neoromantyzm po la tac h  osiemdzie
s ię c iu " .  Drugi z k o le i re fe re n t, p r o f .dr A.Hutnikiewicz z U- 
niw ersytetu im. M ikołaja Kopernika w Toruniu,przedstaw ił te 
mat: "Upadek i  odrodzenie Młodej P o lsk i" . Wreszcie p ro f, dr
H.Markiewicz z Uniwersytetu Ja g ie llo ń sk ie g o  zreferow a^'Przeg
ląd  najnowszych badań nad l i te r a tu r ą  m łodopolską". W czasie  
przerw d elegaci zw iedzali Dom N auczyciela, a p re legen ci podpi
syw ali autografy  na swoich publikacjach , które czyteln icy  na
bywali w h allu  Domu N auczyciela, gdzie k sięgarn ia  Domu K siąż
k i "Odrodzenie" zorganizowała s to isk o . Po przerwie obiadowej 
p r o f .d r  K.Wyka w ystąpił z referatem  "Reymont -  p isa rz  polskiej 
prow incji" /"Komediantka", "Ferm enty"/, a p r o f .dr J .  Nowakow
sk i  przedstaw ił zebrapym temat: "Obecność i  w izja h i s t o r i i  w 
dram aturgii St.W yspiańskiego".

W pierwszym dniu Zjazdu do prezydium wpłynęły życzenia 
pomyślnych obrad od p r o f .dra Czesława Z gorzelskiego, prezesa 
Oddziału Towarzystwa w Lu b lin ie , od p r o f .dr Ě .P o llak a»honoro
wego członka Towarzystwa oraz od ppłk. Franciszka Perlikow- 
sk iego .

W porze wieczorowej d e legaci zw iedzali piotrkowskie Muzeum 
w Zamku. Po zapoznaniu s i ę  z eksponatami n astąp iło  spotkanie 
z m iejskim i władzami partyjnymi i  administracyjnymi.Reprezen
tow ali je :  Benedykt Badek - I  s-ekretarz Komitetu Miasta i  Po
wiatu PZPR, Stanisław  Golanowski -  przewodniczący Prezydium 
M ie jsk ie j Rady Narodowej i  Lucjan Reczek -  sekretarz  Komitetu



Prezydium Zjazdu, prof. dr Julian Krzyżanowski przyjmuje medal 
pamiątkowy 750 lecia Piotrkowa Tryl), z rąk Przewodniczącego 

MRN — mgr Stanisława Golanowskiego.
fot. A. Justyna

Sesja naukowa Towarzystwa w Domu Nauczyciela w Piotrkowie lryb .
fot. A. Justyna



Zebranie organizacyjne Towarzystw-a w gmachu Biblioteki Mieskiej
w Piotrkowie Tryb.

fot. A. Justyna

Z wycieczki zjazdowej: Pomnik w Wolborzu koło Piotrkowa Tryb., 
skąd wojska polskie wyruszyły pod Grunwald w 1410 r.

fot. A. Justyna
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M iasta i  Powiatu PZPR. W imieniu władz do delegatów przemówił 
i  to a s t  na ich  cześć wzniósł tow.. Benedykt Badek. Zaznaczył, 
że Piotrków Trybunalski z m iasta emerytów w okresie  20-lec ia  
międzywojennego p rz e k sz ta łc ił  s i ę  w ważny ośrodek przemysło~ 
wy. W okresie  minionego 2 5 -le c ia  powstały nowe o sied la  miesz
kaniowe i  w ielk ie  zakłady przemysłowe. O siągn ięcia gospodar
cze , so c ja ln e  i  kulturalne m iasta c ie sz ą  zarówno nas -  przed
s t a w ic ie l i  władz, jak  również jego mieszkańców. Cieszymy s ię  
-  mówił tow. Benedykt Badek -  że Towarzystwo L iterack ie  im. 
Adama Mickiewicza wybrało nasze m iasto na m iejsce Walnego 
Zjazdu Delegatów. Po przemówieniu i  to a śc ie  d e legac i otrzyma
l i  od władz m iejsk ich  pamiątki w p o stac i albumu “Piotrków Try
b u n alsk i" oraz pucharki z okolicznościowym napisem, dar Huty 
Szkła "H orten sja" w Piotrkowie Trybunalskim.

W imieniu delegatów zabrał g ło s p r o f .dr Sawrymowicz, wi
ceprezes Zarządu Głównego. Towarzystwa, który podziękował przed
staw icielom  władz za gościnność i  serdeczne p rz y ję c ie . Pod
k r e ś l i ł ,  że pierwszy dzień Zjazdu dowiódł, iż  Piotrków trudno 
będzie zdystansować pod względem organizacyjnym. Przemawiał 
również p r o f .dr K.Wyka, dyr. In sty tu tu  Badań L iterack ich  PAN. 
S tw ie rd z ił, że szybkie tempo współczesnego życia nie pozwala 
przy jrzeć  s ię  wszystkim osiągnięciom  k ra ju .D ziś podczas Z jaz
du nadarzyła s ię  dobra okazja , żeby sobie odświeżyć znajomość 
starego  Piotrkowa i  zapoznać s ię  z jego  nowymi osiągn ięciam i. 
Swoje w ystąpienie zakończył podziękowaniem przedstawicielom  
władz za m iłą atm osferę i  sprawną organ izację  imprezy.

3 październ ika, w drugim dniu Zjazdu, d e legac i zw iedzili 
przed południem Hutę Szkła Gospodarczego "H ortensję" oraz o- 
b e jr z e l i  w ażniejsze zabytki w m ieście . Przewodnikiem po s t a 
rym Grodzie Trybunalskim był mgr Tadeusz Nowakowski, prezes 
Oddziału PTTK. Po południu odbyła s ię  część organizacyjna 
Zjazdu. Złożyły s ię  na n ią : sprawozdanie Zarządu Głównego z 
dw uletniej d z ia ła ln o śc i , dyskusja i  wybory. Zgodnie z wcześ
n iejszym i ustalen iam i obradowano w M ie jsk ie j B ib lio tece  Pub
l ic z n e j.

W imieniu Zarządu Głównego Towarzystwa zebranych delega
tów pow itał w iceprezes p r o f .dr E.Sawrymowicz; powołał on pre
zydium w sk ład z ie : mgr Czesława S ze te la  -  prezes Oddziału To-
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warzystwa w Rzeszowie i  p r o f .dr Andrzej Bukowski z Oddziału 
Towarzystwa w Gdańsku. Sekretarzam i z o s t a l i :  mgr Marek Tuma- 
nowicz i  Halina Grochocka. Przedstawiony przez p ro f. Bukow
sk iego  porządek obrad z o sta ł p rzy ję ty  jednogłośn ie. Również 
protokół z poprzedniego Zjazdu, który odbył s ię  w dniach 27- 
-29 września I 968 r .  w Białymstoku, odczytany przez mgr M.Tu- 
manowicza, kierownika se k re ta r ia tu  w Zarządzie Głównym, dele
g ac i p r z y ję l i  bez zastrzeżeń .

Z k o le i p r o f .dr E.Sawrymowicz złoży ł sprawozdanie z d zia
ła ln o śc i Zarządu Głównego za la t a  1968-1970 stw ierd za jąc , że 
wnioski wysunięte na Z jeździe Delegatów w Białymstoku były sy
stematycznie realizow ane. Zarząd Główny w ysłał do odnośnych 
władz memoriał w sprawie powołania specjalnego  pisma przezna
czonego li te r a tu r z e  d z ie c ię c e j i  młodzieżowej, a le  odpowiedzi 
w t e j  sprawie do t e j  pory nie otrzymał.Do M inisterstw a Oświa
ty  i  Szkolnictwa Wyższego wysłano pismo dotyczące przygotowa
nia nowych programów języka po lsk iego  d la szkół średnich . W 
odpowiedzi na nie otrzymano nowe programy, obecnie przeprowa
dzana je s t  ich  ocena. Realizowany je s t  również na bieżąco  de
zyderat organizowania co dwa la t a  Zjâzdu Prezesów Oddziałów 
Towarzystwa.

Odczyty -  stw ierd z ił p r o f .dr E.Sawrymowicz -  mimo słabną- 
ce j popularności pozostaną nadal podstawową formą d z ia ła ln o ś
c i  Towarzystwa. Należy dołożyć w szelkich s ta ra ń , by p re lek c je  
były wygłaszane przez dobrych naukowców i  młodych uczonych m.e 
posiadających  je szcze  w ielkiego rozgłosu . Zarządy Oddziałów 
Towarzystwa winny stosować atrakcyjne formy p racy ,jak  organi
zowanie wycieczek na wystawy oraz szlakiem  p isa rz y . Przy or
ganizowaniu pracy należy brać pod uwagę potrzeby n auczycieli 
języka polsk iego  szkół średnich. Towarzystwo winno utrzymywać 
nadal współpracę z ośrodkami metodycznymi języka po lsk iego  
wszystkich sz c z e b li .

Akcja ódczytowa osiągnęła bardzo dobre wyniki, w r . 196^69 
wygłoszono bowiem ponad 250 odczytów. W r .  1969/70 liczb a  od
czytów zmalała w wyniku o s tr e j zimy w pierwszym półroczu roku 
1970. W dalszym ciągu  p r o f .dr E.Sawrymowicz omówił wniosek, 
dotyczący umasowienia Towarzystwa, wysunięty na Z jeździe w 
Białymstoku. Wniosek ten zo sta ł częściowo zrealizowany, gdyż
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Towarzystwo przekroczyło już liczb ę  1000 członków, a więc stan  
w p rz e sz ło śc i nieosiągalny. Przyczyniło s ię  do tego wydawanie 
przez Zarząd Główny "Rocznika11, który otrzymują wszyscy człon
kowie Towarzystwa w ramach, opłaconej sk ład k i. Początkowy na
kład "Rocznika" wynosił 1000 e g z . , obecnie Zarząd Główny Towa
rzystwa uzyskał zezwolenie na podniesienie nakładu do 1200 e g z . , 
z czego częśó /około 100 e g z ./  przeznacza s i ę  d la  b ib lio te k , 
archiwów oraz na wymianę z zagran icą, a re sz tę  dla członków. 
Ze zjaw isk ujemnych, które u tru d n ia ją  poważnie pracę i  rozwój 
Towarzystwa, trzeba wskazać na brak własnego lokalu  d la Zarzą
du Głównego i  re d a k c ji "Rocznika".

W planach wydawniczych Zarządu Głównego przewiduje s ię  no
we wydanie "D zieł w szystkich" J.Słow ackiego . W t e j  sprawie zwró
cono s ię  już do Ossolineum, a le  termin r e a l iz a c j i  zamówienia 
nie z o sta ł je szcze  ustalony . Zarząd Główny czuwa też s t a le  nad 
powiększaniem swej s e r i i  wydawniczej "B ib lio tek a  Towarzystwa".

D ziałalność wydawniczą prowadzą także, poza Zarządem Głów
nym, niektóre Oddziały Towarzystwa. I  tak np. Oddział w Prze
myślu wydał z o k az ji swego 1 0 -le c ia  i  2 5 -le c ia  P o lsk i Ludowej 
k sięgę  p t . "Z dziejów kultury i  l i te r a tu r y  ziemi przem yskiej". 
Należy ją  ocenić jako wydawnictwo bardzo udane.Oddział w Częs
tochowie wydaje w dalszym ciągu "Komunikaty Naukowe". W okre
s ie  sprawozdawczym ukazały s ię  dwa tom iki. Oddział w Krakowie 
planuje wydanie "K się g i pamiątkowej" z o k az ji swego 5 0 - le c ia .

W dalszym ciągu  obrad doc.dr M.Straszewska złożyła sp ra
wozdanie Kom isji Rew izyjnej, dotyczące d z ia ła ln o śc i Zarządu 
Głównego na p rzestrzen i o sta tn ich  dwóch l a t .  Z k o le i zabrał 
g ło s p r o f .dr Z .L ibera , z ag a ja ją c  w imieniu Zarządu Głównego o- 
gólną dyskusję nad sprawozdaniami. Na wstępie zwrócił uwagę 
delegatów na nowe zjaw iska, jak ie  w ystąpiły  w życiu naukowym 
i  kulturalno-oświatowym k ra ju  w okresie międzyzjazdowym. Prze
de wszystkim powstały dwa nowe uniw ersytety: Ś lą sk i  i  Gdański; 
te lew iz ja  uruchomiła I I  program, w którym wiele uwagi poświęca 
s ię  zagadnieniom naukowym; powstały wyższe szkoły nauczyciel
sk ie  jako uczeln ie samodzielne lub powiązane z uniwersytetami; 
pozycja p o lo n isty k i z o sta ła  wzmocniona, gdyż czwarte k lasy  l i 
ceum ogólnokształcącego r e a l iz u ją  już nowy, zreformowany pro
gram.
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W d z ia ła ln o śc i Towarzystwa n astąp iła  o sta tn io  dalsza  s t a 

b i l iz a c ja  widoczna chociażby w systematycznym wydawaniu"Rocz- 
n ik a". W dalszym ciągu przemówienia p r o f ,dr Z .Libera przypom
n ia ł określen ie dr R .Górskiego, skarbnika Zarządu Głównego,że 
nie można obecnie mówić o jednym modelu Oddziału Towarzystwa. 
Inna sy tu ac ja  je s t  w ośrodkach uniw ersyteckich,a inna w mniej
szych ośrodkach. W d a lsz e j d z ia ła ln o śc i Towarzystwa należy 
prowadzić akcję odczytową, organizować cykle odczytów poświę
conych wybranym problemom lub pisarzom oraz urządzać wyciecz
k i naukowe, ponieważ zapewniają one rozwój w ięzi typu towa
rzysk iego . Trzeba też koniecznie rozw ijać d z ia ła ln o ść  wydaw
n iczą. Należałoby również nawiązać kontakty z Towarzystwem L i
terackim  im. M arii Konopnickiej i  zapoznać s ię  z jego formami 
d z ia ła ln o śc i .

Po przerwie w obradach n astąp iła  d y sk u sja .Z ab ie ra li w niej 
g ło s : doc.dr M .Inglot /Wrocław/, dr S.Świrko /Zarząd Główny/, 
mgr S.Morawski /B ia ły s to k /, dr M.Tatara /Kraków/,p ro f .d r  B.Na- 
d o lsk i /Toruń/, dr S.Kratochwilowa /Przem yśl/, doc.dr E .Jan 
kowski /Zarząd Główny/, p r o f .dr E.Sawrymowicz /Zarząd Głów
ny/, mgr A.Szlązakowa /Zarząd Główny/, mgr H.Czernek /Łomża/, 
dr R.Górski /Zarząd Główny/.

Dyskutanci omawiali następujące sprawy:
1. współpracę oddziałów w ośrodkach uniwersyteckich z Od

działam i w mniejszych m iastäch;
2. p r o f i l  "Rocznika" Towarzystwa;
3. formy organizowania odczytów;
4 . organizowanie s e s j i  naukowej z o k az ji 5 0 -le c ia  Oddzia

łu  Towarzystwa w Krakowie;
5 . wysokość honorariów za odczyty;
6. współpracę Towarzystwa z nauczycielami szkół średnich ;
7. uwzględnianie problematyki reg ion aln ej w d z ia ła ln o śc i 

Towarzystwa;
8. pomoc polonistom w prowadzeniu zajęć  fakultatywnych;
9« zwiększenie d o ta c ji  przez PAN d la  Towarzystwa.
Dyskusję podsumował p r o f .dr E.Sawrymowicz stw ierd za jąc , że

poza mgr A.Szlązakową i  dr R.Górskim nikt nie wysunął konkret
nych wniosków. Następnie podziękował przedstaw icielom  Zarządu 
Oddziału Towarzystwa w Piotrkow ie, m .in ,jego  prezesow i, drowi
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M .Fidelusowi, za zorganizowanie Zjazdu, który s t a ł  na wysokim 
poziomie. Na uznanie zasłu ży ł także mgr M.Tumanowicz,nowy se 
k re ta rz  Zarządu Głównego, który rozpoczął pracę tuż przed Zjaa- 
dem, a mimo to  wywiązał s ię  z powierzonych obowiązków bez za
rzu tu . P ro f.Sawrymowicz zwrócił s ię  z zapytaniem do delegata 
Oddziału Towarzystwa w Częstochowie, mgr E.Łągiew ki, czy Za
rząd podtrzymuje swój wniosek, dotyczący organizowania następ
nego Zjazdu. Zapytany nie p o t r a f i ł  u d z ie lić  w iążącej odpowie
d z i. Sprawę postanowiono załatw ić w term inie późniejszym, w 
drodze korespondencji. Mgr H,Czernek z g ło s iła  propozycję zor
ganizowania Zjazdu w Łomży, o i l e  Oddział w Częstochowie nie 
podtrzyma wniosku zgłoszonego w Białymstoku.

Następnie dr M .Fidelus podziękował Delegatom za przyby
c ie  do Piotrkowa, p o d k re ślił  wielką pomoc w organizowaniu Zja
zdu przez miejscowe władze party jne i  adm inistracyjne i  wy
r a z i ł  także podziękowanie za słowa uznania, przekazane przez 
Zarząd Główny Towarzystwa dla organizatorów Zjazdu. Podzięko
wanie za organ izację  Zjazdu w yraził także przewodniczący zeb
ran ia  p ro f. A.Bukowski, który z k o le i  poddał pod głosowanie 
wniosek o udzielen ie Zarządowi Głównemu absolutorium . Wniosek 
z o sta ł  p rzy jęty  jednogłośn ie.

Z k o le i doc.dr E.Jankowski wysunął i  uzasadn ił wniosek po
wołania na honorowego członka Towarzystwa p ro f, dr Kazimierza 
Wykę. Wniosek z o sta ł uchwalony jednogłośn ie, do p ro f .Wyki po
stanowiono wysłać depeszę z zawiadomieniem.

W dalszym ciągu  zebrania p ro f. A.Bukowski przedstaw ił pro
pozycję składu przyszłego Zarządu Głównego,Komisji Rewizyjnej 
i  Sądu Honorowego k ieru jąc  s ię  zasadą, by funkcje te ,z e  wzglę
dów organizacyjnych o b ję l i  p rzed staw icie le  ośrodka warszaw
sk iego  -  reprezentanci starszego  i  młodszego pokolenia d z ia
łaczy  Towarzystwa. Na prezesa z g ło s i ł  ponownie kandydaturę 
p r o f .dr J.Krzyżanowskiego, a na członków Zarządu Głównego wy
su n ą ł: doc.dr Zbigniewa G olińskiego, dr Ryszarda Górskiego, 
doc.dr Edmunda Jankowskiego, p r o f .dr Jana Zygmunta Jakubow
sk iego , mgr Leszka Kamińskiego, mgr Andrzeja Kozłowskiego,prof“, 
dr Janinę Kulezycką-Salo n i, p r o f .dr Zdzisława L iberę , dr S ta 
nisława Rutkowskiego, p r o f .dr Eugeniusza Sawrymowicza,mgr Ali
c ję  Szlązakową, dr Stanisław a Świrkę, mgr Marka Tumanowicza,
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p r o f .dr Kazimierza Wykę i  dr Ryszarda Wojciechowskiego. Na 
członków Kom isji Rew izyjnej: p r o f .dr Zofię Szmydtową, doc.dr 
Marię Straszew ską i  mgr Marię Bokszczanin. Do Sądu Honorowe
go: p r o f .dr Ju liu sz a  Nowaka-Dłużewskiego, mgr Pawła Bagiń-^ 
sk iego i  doc.dr Izabelę Lewańską. Zgłoszona l i s t a  kandydatów 
zo sta ła  w wyniku głosowania p rzy ję ta  jednomyślnie.

Prof. Bukowski złożył g ra tu la c je  nowowybranym członkom 
Zarządu Głównego i  życzył owocnej pracy w okresie  kaden cji. 
P ro f .dr Sawrymowicz podziękował delegatom za zaufanie w imie
niu wszystkich wybranych. Organizatorzy przypom nieli, że wy
cieczka autokarem po Ziemi P iotrkow skiej rozpocznie się  o godz. 
9.00 w dniu 4 październ ika. Na tym przewodniczący p r o f .A.Bu
kowski zamknął obrady i  podziękował uczestnikom za u d z ia ł w 
zebraniu.

W ostatnim  dniu Zjazdu d e leg ac i u d a li s ię  autokarem do 
Wolborza, gdzie mgr Tadeusz Nowakowski przedstaw ił dzieje mia
s ta  i  zapoznał uczestników wycieczki z najważniejszymi za
bytkami. Następnym etapem było Polichno. D elegaci zw iedzili 
tu  skansen i  Muzeum Czynu Partyzanckiego wzniesione d la  upa
m iętnienia pierw szej walki Gwardii Ludowej z okupantem pod 
dowództwem Franciszka Zubrzyckiego. Z Polichna d e legaci uda
l i  s ię  autokarem na Podklasztorze w pobliżu  Sulejow a, by o- 
bejrzec  ruiny opactwa cystersów . Powrót do Piotrkowa był os
tatnim etapem trzydniowej imprezy.


